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ELF JAAR MUNTMEESTER 

Chr. van Draanen* 

Op 14 november 1988 werd drs Chr. van Draanen benoemd tot 's Rijks Munt
meester. Daarvoor had hij meerdere directiefuncties vervuld in de rubber-, 
metaal- en kunststofindustrie. Het leidinggeven aan een productiebedrijf was 
niet nieuw, het functioneren als ambtenaar wel. De bijzondere opdracht om 
's Rijks Munt klaar te maken voor privatisering luidde enige hoogst interes
sante jaren in. 
De interim manager ir P. van den Berg, die bijna het gehele jaar 1988 leiding 
had gegeven aan 's Rijks Munt vertrok eind januari 1989. Hij had door vele 
drastische veranderingen in de interne organisatie de weg vrijgemaakt om 
meerdere veranderingen en verbeteringen door te voeren. De medewerkers 
waren inmiddels gewend aan veranderingen in de organisatiestructuur en de 
werkwijze van het productiebedrijf. 

privatisering 

Op 21 april 1988 had de staatssecretaris van Financiën een werkgroep inge
steld om de mogelijkheden tot privatisering van 's Rijks Munt te onderzoeken. 
Daarbij moest onder meer aandacht worden besteed aan de personele conse
quenties voor 's Rijks Munt en de financiële consequenties voor de Staat. 
De samenstelling van de werkgroep was: 
dr J.E. Andriessen voorzitter 

Het rapport van de werkgroep is begin mei 1989 gepresenteerd aan de toen
malige thesaurier-generaal van het Ministerie van Financiën, drs ing. C. Maas. 
De werkgroep constateert een hoog ziekteverzuim, lage efficiency, een te 
geringe bezettingsgraad van machines, een veelal verouderd machinepark en 

* Drs Chr. van Draanen was muntmeester van 1988-1999; dit artikel schreef hij in juni 2000. 
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adviseert eerst het munthuis op orde te brengen, alvorens over te gaan tot pri
vatisering. Tevens wordt de optie open gehouden om 's Rijks Munt geheel of 
gedeeltelijk te verkopen. 
Het op orde brengen van het munthuis zou uiterlijk 1 januari 1990 dienen te 
zijn gerealiseerd en de voorbereiding van de verzelfstandiging uiterlijk 1 janu
ari 1991. Deze termijnen bleken in de praktijk veel te kort. De uiteindelijke 
privatisering vond pas plaats op 1 juli 1994. Tussen 1989 en 1994 was veel 
gebeurd. De Munt was een echte commerciële organisatie geworden en veel 
medewerkers leverden een belangrijke bijdrage aan alle veranderingen, gedre
ven door hun liefde voor het bedrijf. 
De pers in al zijn uitingsvormen heeft veel invloed gehad op het proces door 
de onafgebroken positieve berichtgeving over bestaande en nieuwe activitei
ten. Het leverde wel de eerste felle confrontatie op met het Ministerie van 
Financiën en in het bijzonder met de Directie Voorlichting. Een Dienst van het 
Ministerie dient geen eigen interviews af te geven en aan eigen publiciteit te 
doen. Na verloop van tijd werd het optreden van de Munt gedoogd, omdat ook 
bij het ministerie duidelijk werd, dat de regelmatige publiciteit positieve effec
ten had op de omzet. Verder werden duidelijke afspraken gemaakt over de 
inhoud van de interviews. De Munt zou zich beperken tot informatie over de 
ontwikkelingen binnen het productiebedrijf. 

Potentiële klanten begonnen het leuk te vinden om zaken te doen met een 
bedrijf, dat zo regelmatig in de publiciteit stond. De toenemende omzetten en 
de steeds groter wordende stroom orders dwongen de medewerkers het werk 
efficiënter in te richten en te verrichten. Op een bijna natuurlijke wijze veran
derde de bedrijfssfeer van afwachtend naar kwalitatief presteren. 
In het kader van de Huis-op-orde-fase stelde het Ministerie van Financiën 
een speciaal investeringsbudget beschikbaar om daar waar nodig het machi
nepark te moderniseren, te renoveren en om het monumentale gebouw te res
taureren. 
Verder moest de personeelsformatie worden vastgesteld. Ten behoeve hiervan 
moest van iedere functie een actuele functiebeschrijving worden opgesteld, die 
ook door de medewerker moest worden goedgekeurd. Langdurige beroepspro
cedures lagen in het verschiet. 
Het opstellen van ambtelijke functiebeschrijvingen is zeer specialistisch werk, 
waarvan de kennis bij de Munt niet aanwezig was. Een extern bureau werd 
ingeschakeld en door het intensief tussentijds overleg bleven beroepsprocedu
res uit. In 1992 werd de personeelsformatie officieel vastgesteld. De onder
handelingen met de ambtenarenbonden konden aanvangen. Inmiddels was 
door de Munt besloten om de medewerkers na de privatisering te laten vallen 
onder de grootmetaal-CAO. 
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Bij privatiseringen was het gebruikelijk, dat de medewerkers een gelijk pakket 

arbeidsvoorwaarden kregen in de geprivatiseerde onderneming. Daartoe moes

ten de verschillen tussen de ambtenaren-CAO en de grootmetaal-CAO worden 

geïnventariseerd. 

Gelukkig waren de verschillen beperkt en konden de secundaire arbeidsvoor

waarden in een sociaal statuut worden vastgelegd. Een groter probleem was 

de netto-netto garantie. In de private sector blijft van een bruto-salaris minder 

netto over dan bij de ambtenaren. Per medewerker is het netto salaris als 

ambtenaar teruggerekend naar een bruto salaris in de private sector. Dit 

leidde over de gehele linie tot een verhoging van de bruto salarissen met 

meer dan 20%.Veelal ontstonden nu salarissen die voor die functies niet 

marktconform waren. Het Ministerie gaf de gekapitaliseerde waarde als een 

personeelsvoorziening mee bij de privatisering. Ook werd een voorziening 

verstrekt voor de nog uit de tachtiger jaren overgebleven en gegarandeerde 

productiepremies. 

Het A B P droeg de opgebouwde pensioenrechten over aan het pensioenfonds 

van de Grootmetaal. Deze materie is zo ingewikkeld en specialistisch, dat pas 

enkele jaren na de privatisering tot een volledige afronding werd gekomen. In 

meerdere jaarverslagen van De Nederlandse Munt N V werd over de zoge

naamde pensioenclaim bericht. 

De langdurige onderhandelingen over de arbeidsvoorwaarden en de gesprek

ken met de Dienstcommissie (OR) en alle medewerkers verliepen in een goede 

en opbouwende sfeer. 

Uiteindelijk konden de medewerkers op de ochtend van 1 juli 1994 bij bin

nenkomst in de Munt een nieuwe arbeidsovereenkomst tekenen en in ont

vangst nemen. 

Minstens evenveel tijd werd besteed aan gesprekken en onderhandelingen over 

het leveringscontract voor circulatiemunten en bijzondere muntuitgiften. Van 

belang was, dat enerzijds een verantwoorde vergoeding werd gegeven voor de 

te maken kosten en anderzijds niet gesproken zou kunnen worden van sluik -

subsidiëring. Dit verschijnsel van te hoge vergoedingen en vergaande garanties 

had zich bij eerdere privatiseringen voorgedaan en werd nu door de Algemene 

Rekenkamer extra kritisch gevolgd. 

Voor 's Rijks Munt was de opgave om exacte kostprijzen te presenteren erg 

zwaar. In samenwerking met diverse directies van KPMG werden de kosten zo 

goed mogelijk geïnventariseerd en werden voor de gemengde kosten al dan 

niet arbitraire verdeelsleutels vastgelegd voor de productgroepen circulatie-

munten, penningen/medailles en overige producten, zoals koninklijke onder

scheidingen. 
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De vaststelling van de normproductie per jaar van circulatiemunten was een 
probleem apart. 

Juist in die tijd begonnen de banken miljoenen guldens te spenderen aan pro
motie van de elektronische portemonnaie - de chipknip. Veel ambtenaren, ook 
bij de Algemene Rekenkamer, hadden vertrouwen in dit nieuwe betaalmiddel 
en de muntmeester stond alleen met zijn sceptische mening over het mogelijke 
succes. Uiteindelijk werd een normproductie vastgesteld, uitgaande van weinig 
effect van de chipknip gedurende de eerste vijf jaren. 

In de loop van de tijd is steeds meer gebleken, dat dit een verstandig besluit is 
geweest. 

Alleen de Algemene Rekenkamer was niet te overtuigen. In de jaren na de pri
vatisering is de vraag naar nieuwe circulatiemunten jaarlijks groter geweest 
dan de normproductie. Als besloten was om de productiecapaciteit bij de 
Nederlandse Munt te halveren, was muntschaarste opgetreden of had het 
Ministerie van Financiën in het buitenland munten moeten bestellen. De vraag 
naar munten nam toe door een combinatie van factoren. De gelduitgifteauto
maat (GUA of flappentap) was een groot succes en stimuleerde het chartale 
geldverkeer. De economie draaide op volle toeren en voor allerlei doeleinden 
werden in toenemende mate automaten geplaatst. 

circulatiemunten 

In het jaar 1988 was de 5 gulden munt geïntroduceerd. Op 2 mei startte De 
Nederlandsche Bank met de distributie van de eerste 7,5 miljoen exemplaren. 
De behoefte aan de nieuwe munt bleek dermate groot, dat de productie moest 
worden verhoogd tot 1,7 miljoen per week. Aanvankelijk was uitgegaan van 
een oplage van 50 miljoen 5 gulden munten voor 1988, gericht op de ver
vanging van de in omloop zijnde 56 miljoen bankbiljetten met een ƒ 5-
waarde. Eind 1988 waren nog 38 miljoen bankbiljetten in omloop en waren 
inmiddels ruim 73 miljoen munten gedistribueerd. Met deze ervaring werd de 
prognose voor 1989 verhoogd tot 70 miljoen stuks. Eind 1989 bleek dat zelfs 
het totaal van ruim 140 miljoen munten niet voldoende was om aan de vraag 
uit de markt te voldoen. In 1990 werden nog bijna 50 miljoen 5 gulden mun
ten aan de omloop toegevoegd en in 1991 bleek bij een totaalstand van ruim 
200 miljoen munten plotseling het verzadigingspunt te zijn bereikt. Dit aan
tal was het viervoudige van het aantal bankbiljetten, terwijl ervaringscijfers 
uitgingen van een verhouding van 2 of 2V2 bij een vervanging van bankbil
jetten door munten. 

De introductie van de 5 gulden munt leidde tot een terugstroom van rijksdaal
ders. Vanaf het jaar 1990 is de productie van rijksdaalders bijna uitsluitend 

178 



bestemd geweest voor verzamelsetjes en rollenverkoop. Dit geldt overigens 

ook voor de 5 gulden munten vanaf het jaar 1992. 

speciale muntsets 

In 1987 was 's Rijks Munt begonnen met de uitgifte van setjes met circulatie

munten in FDC-kwaliteit in een fotomapje, gewijd aan een Nederlandse pro

vincie. Vanzelfsprekend werd gestart met de provincie Utrecht. In 1998 kwam 

het laatste setje uit in deze serie, gewijd aan de provincie Noord-Holland. In 

1999 werd overgegaan op een setje in combinatie met Euro-afbeeldingen. Dit 

gebeurt ook in 2000 en 2001, omdat in deze drie jaren zowel guldensmunten 

als Euro-munten met die jaartallen worden geslagen. Verderop in dit verhaal 

zal hier nader op worden ingegaan. 

Het succes van het muntsetje met foto- en tekstpagina's was zo groot, dat ook 

bedrijven zo 'n setje met eigen bedrijfsinformatie als promotie-artikel wilden 

gaan gebruiken. In 1988 beet ERU-kaasfabriek de spits af en vanaf 1991 volg

den vele anderen. 

In samenwerking met de Stichting Bevordering Numismatiek is in 1992 het 

thema-setje geïntroduceerd. Dit setje zou alleen verkrijgbaar zijn op numisma

tische beurzen en bij museale activiteiten. Ook dit setje is in een beperkte 

oplage tot nu toe jaarlijks uitgekomen. 

Vanaf 1997 zijn de Nederlandse circulatiemunten ook nog uitgegeven in een 

geboorte- oftewel baby-uitvoering. Deze setjes zijn een gewild geschenkartikel 

voor bedrijven, ouders, grootouders, familieleden of kennissen. Zeker de laat

ste jaren, met de komst van de Euro, is het erg leuk om een pasgeboren kind 

een setje te geven met de munten die gangbaar waren in het geboortejaar. Nog 

leuker wordt het om straks ook het setje Euro-munten met hetzelfde geboorte

jaar te schenken. 

herdenkingsmunten 

De uitgifte van ƒ 50 munten, gestart in 1982, is voortgezet bij bijzondere gele

genheden rondom het koningshuis. 

In 1990 werd het feit herdacht, dat Nederland 100 jaar lang vorstinnen had 

gehad. Heel bijzonder was, dat voor het eerst het portret van koningin Emma 

op een munt werd afgebeeld. Het ontwerp van Peter Struyken gaf wat uitvoe

ringsproblemen. Veel uren werden doorgebracht bij de Technische Universi

teit Delft, die technische ondersteuning gaf om foto's met behulp van een 

computer om te zetten in een driedimensionaal beeld. Uiteindelijk ontstond 

een unieke munt, waarvan de eerste slag werd verricht door prinses Juliana. Zij 

had in haar leven alle vier vorstinnen gekend. 
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In 1991 leverde het ontwerp van de 50 gulden munt ter gelegenheid van het 
25-jarig huwelijksfeest van onze koningin opnieuw een productieprobleem op. 
In muntslag vielen de portretten van koningin Beatrix en prins Claus op 
dezelfde helft van de munt. Het bleek technisch niet mogelijk om de portretten 
aan beide zijden van de munt mooi weer te geven. Na telefonisch overleg met 
de staatssecretaris van Financiën, de heer Van Amelsvoort, werd besloten de 
munt in penningslag uit te voeren. Muntslag is in Nederland wel gebruikelijk, 
maar gelukkig niet wettelijk vastgelegd. De eerste slag door prins Willem-
Alexander was een groot feest. 

In de markt bleken de 50 gulden munten in verzamelaarskwaliteit moeilijk te 
slijten door de hoge prijs. Zeker op de internationale markt waren de Neder
landse 50 gulden munten te prijzig door de hoge nominale waarde. Om die 
reden is bij de onderhandelingen over het muntcontract na de privatisering 
regelmatig aangedrongen op de uitgifte van munten met een waarde van ƒ 10. 
Na de uitgiften in 1970 en 1973 was door de hoge zilverprijs overgegaan op 
de nominale waarde van ƒ 50. Om de grootst mogelijke ruimte te creëren tus
sen intrinsieke en nominale waarde werd voor de tienguldenmunt de specifi
catie aangepast. De diameter werd teruggebracht van 38 mm naar 30 mm, het 
gewicht van 25 gram naar 15 gram en het zilver-gehalte werd vastgesteld op 
de eerder gebruikte legering 720/1000. Voor de eerste uitgifte in 1994 werd 
als thema 50 jaar Benelux gekozen. Kort na de eerste publiciteit over dit 
zilveren tientje kwamen protesten bij de Munt van de ook geprivatiseerde 
Waarborg en van het Ministerie van Economische Zaken. De aanduiding 
zilveren mag namelijk pas worden gebruikt vanaf het gehalte 800/1000. Er 
viel echter niet veel meer te veranderen, want de rondellen waren besteld en 
de publiciteit was al in volle gang. Het thema Benelux had 's Rijks Munt al 
in 1993 aangegrepen om met België en Luxemburg in overleg te treden over 
een drie landen uitgifte. Dit overleg was succesvol en er kwamen drie mun
ten uit in 1994. Vanwege de reeds volledig uitgewerkte plannen en de reeds 
geproduceerde drukwerken, gaf het Ministerie van Economische Zaken 
eenmalig toestemming om de term zilveren toch te gebruiken. Voor 1995 
werd de specificatie van de tiengulden munt aangepast op een gehalte van 
800/1000. Het Ministerie van Financiën zorgde voor de vastlegging in de 
Muntwet. 

Na uitgiften in 1995, 1996 en 1997 verscheen in 1999 het Millenniumtientje 
als voorlopig laatste in de serie zilveren tientjes. Voor de Nederlandse Munt 
NV was deze serie herdenkingsmunten met een acceptabele nominale waarde 
zeer succesvol en een belangrijk hulpmiddel om ook de internationale markt 
verder te ontwikkelen. 
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Op 31 januari 1991 sloeg de Prins van Oranje het eerst exemplaar van het zilveren 
50-guldenstuk ter gelegenheid van de zilveren bruiloft van zijn ouders 

en ontvangt dit uit handen van muntmeester Chris van Draanen. 
[foto: Het Nederlands Muntmuseum.] 
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Ook de goede kontakten met de centrale banken van de Nederlandse Antillen 
en Aruba hebben aan die marktontwikkeling bijgedragen. Deze landen waren 
bereid het terughoudende uitgiftebeleid iets te verruimen door herdenkings-
munten uit te geven met internationaal interessante onderwerpen, zoals Olym
pische Spelen en Wereld Natuur Fonds. Dieren, sporten en bijvoorbeeld vlieg
tuigen liggen goed in de verzamelaarsmarkt. 
De Europese markt was al uitvoerig bewerkt met de voorlopers van de ecu, 
zijnde penningen met een ecu-waarde erop. Toen in 1996 de naam euro werd 
vastgesteld voor de toekomstige chartale betaalmiddelen, ging de Nederlandse 
Munt direct over op de uitgifte van euro-voorlopers. Twee keer per jaar kwam 
een serie uit met een bepaald thema in relatie tot Europa. 
De minister van Financiën was niet gelukkig met deze voorlopers door de 
mogelijke verwarring bij het publiek. Toch werd tot eind 1998 de uitgifte ge
doogd, omdat geen adequate wetgeving deze uitgiften verbood. Op Europees 
niveau was inmiddels de discussie opgepakt om deze uitgiften te verbieden. Ook 
tot een Europees verbod is het niet gekomen. Wel regelden enkele landen natio
naal verbodswetgeving. Duitsland liep hierbij voorop en Oostenrijk volgde. 

Zilveren 50-guldenstuk 1994 ter gelegenheid van het Verdrag van Maastricht 
1993: ontwerp Marte Röling. 

[foto: Hans Kokx.] 

tijdelijke betaalmiddelen 

Al midden jaren '80 was het idee van een tijdelijk betaalmiddel door 's Rijks 
Munt uitgewerkt. Het bleek voor fundraising ideaal te werken. Het versterf, 
dat ook optreedt bij de officiële circulatiemunten levert een extra opbrengst op 
boven de normale verkoopwinst. Daar kunnen festiviteiten voor worden geor
ganiseerd en betaald. 
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Het Ministerie van Financiën en De Nederlandsche Bank waren bereid de tij
delijke betaalmiddelen te gedogen als maar geen verwarring zou ontstaan door 
het gebruik van waarde-aanduidingen die ook in de Muntwet voorkwamen. 
Dus 'gulden' , 'rijksdaalder' en dergelijke waren uitgesloten. Daarom werd 
gekozen voor 'Porter ' , 'Poffer', 'Dommetje ' , 'schelling' en vele andere. 
Met een goede organisatie van de uitgifte van zo 'n betaalmiddel kan het spe
cifieke onderwerp met brede groepen uit de samenleving worden gecommuni
ceerd en kan ook nog een positieve opbrengst worden gegenereerd. De publi
citeit rondom zo'n uitgifte was van doorslaggevend belang. In de jaren '90 is 
het tijdelijk betaalmiddel zo populair geworden en zoveel toegepast, dat het 
jaarverslag 1996 van De Nederlandse Munt NV geheel aan dit fenomeen was 
gewijd. 

dag van de munt 

De grote interesse in het wel en wee van de Munt, zowel van de media als van 
honderden particulieren en de veelvuldige aanvragen voor rondleidingen bij de 
Munt, waren de aanleiding om een soort open dag te organiseren. Door de 
beveiligingseisen was het niet mogelijk om anonieme personen door het zoge
naamde waardegebied (waar de munten geslagen worden) te leiden. Naast het 
openbare museum konden wel meerdere afdelingen worden open gesteld. Ver
der werden de leden van de Nederlandse Vereniging van Munthandelaren in 
de gelegenheid gesteld een stand te huren en hun munten te verkopen aan 
bezoekers. Een tiental beet de spits af en sloot op zaterdag de winkel en ver
plaatste de handel naar Utrecht. De tweede zaterdag in juni 1993 kreeg de 
naam 'Dag van de Munt ' . 
De interesse was overweldigend. Meer dan 1000 bezoekers kwamen naar de 
Munt en keken hun ogen uit. Ook ging er veel geld om. Iedereen was enthou
siast en inmiddels heeft in 2000 de 8 e Dag van de Munt plaatsgehad. De laat
ste jaren kwamen ruim 3000 bezoekers en in de numismatische pers werd de 
Dag van de Munt al het grootste eendaagse numismatische evenement in 
Europa genoemd. 

buitenlandse afnemers 

Al eerder is vermeld, dat de relatie met de Nederlandse Antillen en met Aruba 
bijzonder goed was. Aruba had in 1986 een eigen muntserie opgezet vanwege 
het verkrijgen van hun status aparte. De Nederlandse Antillen brachten in 1989 
een nieuwe muntserie uit. De onderhandelingen hierover waren al in 1987 
gestart en werden begin 1989 afgerond. De concurrentie was hevig en vooral 
Canada had een scherpe offerte neergelegd. 
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De goede relatie met Israël in de jaren '60 was eind jaren '80 naar een nulpunt 
gezakt, mede omdat 's Rijks Munt geen concurrerende prijzen presenteerde bij 
tenderinschrijvingen. Door intensief overleg met een grondstofleverancier 
werd inzicht verkregen in de marktprijzen en konden binnen de Munt gerichte 
acties worden ondernomen om de kostprijs dichter bij de marktprijzen te bren
gen. Na enige opdrachten en herstel van de persoonlijke kontakten, zijn de 
Centrale Bank van Israël en de Munt begonnen aan de ontwikkeling van een 
lONIS-munt, die door zijn relatief hoge nominale waarde van ƒ 6 automaten-
veilig moest zijn. Het resultaat was een bicolor munt van twee unieke materia
len. De Munt kocht een bicolor-pers en deed met dit project ervaring op met 
de productie van bicolor-munten. Deze ervaring bleek van groot belang bij de 
start van de productie van de euro. 

Nieuwe landen hadden de interesse van de Munt voor de productie van een 
nieuwe serie circulatiemunten, maar ook voor productie en verkoop van her-
denkingsmunten. Zo werd in 1992 en 1993 veel tijd en geld gestoken in kon
takten met Namibië. Samen met een grondstofleverancier werd de Centrale 
Bank van Namibië meerdere malen bezocht en er werd een goede prijs neer
gelegd. Dit kon door een ontwikkelingssubsidie van Nederland. Een unieke 
situatie overigens, omdat het verstrekken van een subsidie aan een staatsbe
drijf uitgesloten was. De naderende privatisering heeft het argument gegeven 
om een uitzondering te maken. Niettegenstaande alle Europese afspraken, dat 
aangemelde subsidies niet door een ander land worden overboden, wist een 
Scandinavisch land de order te krijgen door zijn hogere biedprijs met een bijna 
dubbele subsidie het meest aantrekkelijk te maken. De Nederlandse overheid 
vond de affaire niet belangrijk genoeg om een politieke rel te ontketenen. Voor 
's Rijks Munt was het missen van de order een belangrijke tegenslag en gaf 
een deuk in het zojuist opgebouwde vertrouwen in de toekomst. 
Door gebruik te maken van een goed ingevoerde agent kon wel in 1996 een 
belangrijke order worden geboekt voor Siërra Leone. In een rustige periode tus
sen twee revoluties zijn de munten uitgeleverd en volledig betaald. Opvallend 
is, dat op deze order een Engelse ontwikkelingssubsidie van toepassing was. 

recirculatie 

In 1993 verhoogden de banken en postkantoren de tarieven voor levering van 

rolletjes muntgeld. Ook het afstorten van los muntgeld steeg fors in prijs. Bij de 

Munt leefde de gedachte, dat dit mede tot doel had om de chipknip sneller te 

introduceren en aantrekkelijker te maken. In afwachting van de nieuwe Euro

pese munten moest dit proces worden vertraagd. Verder had eerder onderzoek 

al opgeleverd, dat de kostprijs van munten sorteren en rolletjes produceren 
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lager was dan de prijs van de banken. De Munt startte daarom begin 1994 een 
recirculatiedienst. De losse munten werden ingenomen van de automatenindus-
trie waar al een goede relatie mee bestond. Ook gemeentelijke parkeerinstellin-
gen gingen hun opbrengsten afstorten. Een speciale vertegenwoordiger zorgde 
voor contracten met winkelketens voor de levering van rolletjes muntgeld. De 
Munt deed met deze activiteit veel ervaring op met gebruikte munten. Ook deze 
ervaring heeft geholpen bij de discussies over de Euro. In 1998 is de recircula
tie afgebouwd en op 1 januari 1999 geheel gestopt, omdat de ruimten in het 
gebouw nodig waren voor de omvangrijke euro-productie. 

brand 

Op de avond van de 15 e juli 1997 werd De Nederlandse Munt en Utrecht opge
schrikt door een brand in het monumentale pand aan de Leidseweg. Middenin 
het gebouw in een afdeling van de voorbewerking was brand uitgebroken. De 
vlammen kwamen al uit het dak. Brandweer en politie reageerden zeer alert. 
De omgeving werd afgezet en de toegestroomde pers werd op afstand gehou
den. De brandweer zag kans de brand te beperken tot één afdeling, die helaas 
geheel uitbrandde. De water- en roetschade was echter omvangrijk. De vol
gende ochtend ging het geschrokken, maar gemotiveerde personeel direct aan 
de slag om zoveel mogelijk werkplekken weer bruikbaar te maken. De profes
sionele schoonmakers konden direct van start gaan met de echt getroffen afde
lingen. Pas maanden later kon het gehele productieproces weer in eigen huis 
worden verzorgd. Dankzij hulp van collega's en leveranciers zijn leverings
problemen uitgebleven. Ook financiële problemen bleven uit, omdat de geslo
ten verzekeringen bij de privatisering voldoende dekking gaven voor de gele
den schade. 

museum 

De collectie van het museum heeft gelukkig van de brand geen schade onder
vonden. Het afzetten van de omgeving door de politie was voortreffelijk, want 
met alle deuren open en een uitgeschakeld beveiligingssysteem is een unieke 
collectie moeilijk te bewaken. 
Bij de privatisering van 's Rijks Munt was de collectie eigendom van de Staat 
gebleven en was het beheer opgedragen aan een nieuw opgerichte Stichting 
Het Nederlands Muntmuseum. 
Tijdens de privatiseringsdiscussie in de Tweede Kamer werd een motie van 
mevrouw Maria van der Hoeven (CDA) en de heer Peter van Heemst (PVDA) 

aangenomen, waarin werd geadviseerd om een samenwerking tussen muntmu-
sea tot stand te brengen. Zo ontspon zich een discussie over de oprichting van 
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een Geld- en Bankmuseum met als vestigingsplaats Amsterdam en met een 
volwaardige dependance in Utrecht. Naast Het Nederlands Muntmuseum en 
het Koninklijk Penningkabinet zal ook de Nederlandsche Bank deelnemen. 
Veel voorstellen zijn al ter tafel geweest, maar de realisatie van het nieuwe 
museum is nog niet in zicht. 
Het Nederlands Muntmuseum gaat door met het verbeteren van de presentatie 
van de collectie, het organiseren van thematentoonstellingen, ruimere opening
stijden en publieksvriendelijke evenementen. Inmiddels bestaat een actieve en 
florerende Stichting Vrienden van Het Nederlands Muntmuseum. In 2000 zal 
de duizendste Vriend worden ingeschreven. 

de euro 

Al in 1991 zijn de Europese muntmeesters begonnen met de voorbereidingen 
van de Europese muntreeks. In eerste instantie als werkgroep van de World 
Mintdirectors Conference. Pas in 1994 werd een mandaat voor technisch 
onderzoek verkregen van het toenmalig Monetair Comité van de Europese 
Unie, waardoor de werkgroep officieel een adviserend orgaan werd ten 
behoeve van de politieke besluitvorming. In de loop der jaren werd de grens 
van technisch onderzoek zowel door aangevraagde als uitgebrachte adviezen 
overschreden. Kort na het verkregen mandaat kon een eerste rapport worden 
aangeboden, omdat in de jaren 1992 en 1993 veel voorbereidend werk was 
gedaan ten aanzien van de basiselementen voor een nieuwe muntserie. Het 
rapport werd eind 1993 in Rome bekrachtigd door de muntmeesters van alle 
12 deelnemende landen. Finland, Oostenrijk en Zweden waren toen nog niet 
toegetreden tot de Europese Unie. 

Uitgangspunt voor het vaststellen van de specificaties van de munten in de 
nieuwe muntserie was dat geen munt identiek zou zijn aan een nationale munt. 
Dit was een moeilijke opgave, want in de 12 landen circuleerden 88 verschil
lende munten met een diameter tussen 14 en 31,1 mm. Het verzoek van de 
European Blind Union om iedere munt 3 mm in diameter te laten verschillen 
kon niet worden gerealiseerd, omdat dan de grootste munt ruim 40 mm door
snede zou krijgen. Wel kon het verzoek om een voelbare muntserie in een later 
stadium worden gerealiseerd door grote variaties aan te brengen in de uitvoe
ring van de rand van de munten. 
Nog meer verhitte discussies zijn gevoerd over de metaalsamenstelling van de 
munten. Nationale productie- en leveringsmogelijkheden speelden een belang
rijke rol voor sommige landen. Verder was de wens van de automatenindustrie 
om in elk geval de hoogste muntwaarden uit te voeren in een veilig en meetbaar 
metaal van belang. Eind 1996 werden de discussies afgesloten met consensus 
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over de muntserie. Het inmiddels tot de Europese Unie toegetreden land Zwe
den maakte bij de presentatie grote bezwaren tegen het gebruik van nikkel in de 
munten, omdat in de Noordelijke landen nikkelallergie regelmatig voorkomt. 
Tijdens het Nederlands voorzitterschap van de Europese Unie in het eerste 
halfjaar 1997 werd de muntserie aangepast en in het Verdrag van Amsterdam 
vastgelegd. 
In het rapport van 1993 was ook ingegaan op het benodigd aantal nieuwe mun
ten. Gebaseerd op ervaringscijfers uit Engeland, Israël en België en op basis 
van een in 1992 gehouden onderzoek van de Nederlandsche Bank werd vast
gesteld, dat in de 12 landen tesamen ongeveer 80 miljard munten nog in 
omloop zijn. Omdat het aantal munten in de nieuwe muntserie ongeveer gelijk 
is aan het gemiddeld aantal munten in Europa werd voorgesteld om 80 miljard 
munten als vervanging te produceren. Voor dit aantal is 300.000 ton metaal 
nodig. Zowel grondstofleveranciers als munthuizen hebben na lange discussies 
ingestemd met een productieperiode van drie jaar. 
De introductie van de euro als chartaal betaalmiddel zal 1 januari 2002 zijn. 
De productie moest dus op 1 januari 1999 aanvangen. Op 8 december 1998 
heeft koningin Beatrix bij de Nederlandse Munt in Utrecht de eerste munt 
geslagen met een waarde 1 euro. 
Inmiddels was de productieafdeling heringericht en geoptimaliseerd met een 
automatische verpakkingsinrichting. Vijf nieuwe muntpersen met ieder een 
output van ruim 700 munten per minuut hebben de productiecapaciteit van De 
Munt verhoogd van 200 miljoen per jaar naar 1 miljard. Een tweeploegen
dienst gedurende drie jaar moet garanderen, dat de bestelde 2,8 miljard mun
ten voor Nederland beschikbaar zijn op 1 januari 2002. Tot die datum mogen 
geen munten bij het publiek komen en worden alle geproduceerde munten 
opgeslagen in het ODC (Opslag- en Distributiecentrum) te Lelystad. Dit is een 
massale goed beveiligde kluis waar in 2002 ook de oude guldenmunten kun
nen worden opgeslagen en wellicht ontwaard. 
Het Europees overleg was moeizaam en tijdrovend, maar boeiend en leerzaam. 
De Nederlandse Munt is mede door deze ervaringen steeds meer internationaal 
georiënteerd. 

koninklijk 

Op 15 oktober 1999 bracht de burgemeester van Utrecht, mevrouw A. Brou
wer-Korf het al jaren lang gewenste predikaat Koninklijk bij de Nederlandse 
Munt. Het felbegeerde predikaat was een prachtige beloning voor alle mede
werkers voor de vijf winstgevende jaren na de privatisering. 
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H A R E M A J E S T E I T D E K O N I N G I N 

' H E E F T B I J H A A R B E S C H I K K I N G V A N 

H E T R E C H T T O T H E T V O E R E N V A N H E T P F 

K O N ! N K L I J K 

V E R L E E N D 

A A N ïkMderlandseMuntMV. 
ü 

Utrzckt 

DE G R O O T M E E S T E R 

VAN HET H U I S 

VAN HARE MAJESTEIT DE K O N I N G I N 

Diploma van de beschikking van 16 augustus 1999 waarmee H.M. de Koningin het 
predikaat 'Koninklijk' verleent aan De Nederlandse Munt NV te Utrecht, 

[foto: Het Nederlands Muntmuseum.] 



summary 
Eleven years Master of the Mint. 
During Chris van Dranens period of office as Master of the Mint at Utrecht (1988 up to and 
including 1999) many changes took place. The privatization of the Mint on Ist July 1994 trans-
formed its status of government institution into that of a commercial enterprise, which necessi-
tated extensive changes in the administrative organization. At the same time the machinery was 
thoroughly modernized. 
A new denomination was introduced into the circulation: the five guilder coin. Furthermore, 
much attention was given to commercial activities, such as the production of collectors sets and 
silver commemorative ten-guilder pieces. Temporary inofficial means of payment for special 
occasions became popular as well. The introduction of a Day of the Mint was a great success. 
The Mint secured an order for the production of coins for Aruba and the other islands of the 
Netherlands Antilles, as well as for Israël and Siërra Leone. 
The preparations for the introduction of the Euro demanded a lot of attention. Beside the techni-
cal specifications, for instance for diameter and metal, national production and supply capacities 
of the nations involved played an important role. At the end of 1996 a consensus was reached on 
the coin series. Logistically it is a huge operation, which entails a restructuring of the production 
department, a temporary transition to a two-shift system, and the setting up of a separate ware-
house for the storing of the coins until Ist January 2002. 
On 15 October 1999 the Nederlandse Munt was granted the long desired designation Koninklijk 
(Royal). 
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